

临床医学

25羟维生素D水平与冠状动脉钙化的关系

焦昌安|张煜|邱朝晖|石文蕾|郭新贵

复旦大学附属华东医院心内科,上海 200040

摘要:

目的: 探讨不同25羟维生素D [25(OH)D] 水平的人群冠状动脉钙化积分的差异, 阐明25(OH)D与冠状动脉钙化的关系。方法: 选取184名体检人群作为研究对象, 进行多层螺旋CT冠状动脉钙化积分检查和血25(OH)D检测, 比较25(OH)D正常组(≥15 μg?L-1)和25(OH)D不足组 (<15 μg?L-1)间冠状动脉钙化积分的差异,并对25(OH)D水平与冠状动脉钙化积分进行相关性分析。结果: 25(OH)D正常组120名, 平均冠状动脉钙化积分为43.9±91.7, 其中冠状动脉钙化积分为0分者55例, 占45.8%; 25(OH)D不足组64例, 平均冠状动脉钙化积分为200.0±113.5, 其中冠状动脉钙化积分为0分者21例, 占32.8%; 25(OH)D正常组平均冠状动脉钙化积分低于25(OH)D不足组, 钙化积分为0分者比例也高于25(OH)D不足组,两组比较差异有统计学意义(P<0.05)。25(OH)D水平与冠状动脉钙化积分存在负相关(r=-0.147, P<0.05)。结论: 25(OH)D水平与冠状动脉钙化积分呈负相关, 25(OH)D不足会促进冠状动脉钙化。

关键词: 25羟维生素D; 冠状动脉; 钙化

Relationship between 25(OH)D level and coronary artery calcification

JIAO Chang-an|ZHANG Yu|QIU Chao-hui|SHI Wen-lei|GUO Xin-gui

Department of Cardiology|Huadong Hospital|Fudan University|Shanghai 200040|China

Abstract:

Objective To investigate the coronary artery calcium scores of subjects with different 25(OH)D levels and to clarify the relationship between 25(OH)D level and coronary artery calcification.Methods A total of 184 subjects were evaluated by multi-slice spiral CT coronary artery calcium imaging and 25(OH)D levels testing.The subjects were divided into two groups according to 25(OH)D level: 25(OH)D deficient group(<15 μg?L-1) and 25(OH)D normal group≥(15 μg?L-1). The average coronary artery calcium scores of the two groups were compared and the relationship between coronary artery calcium scores and 25(OH)D levels of all 184 subjects was analyzed. Results There were 120 subjects in normal group, whose average coronary artery calcium score was 43.9±91.7, and 55 subjects out of the group (45.8%) scored zero.The 25(OH)D deficient group had 64 subjects, whose average coronary artery calcium score was 200.0±113.5, and 21 out of the group (32.8%) scored zero.The average coronary artery calcium score in normal group was much lower than that in deficient group, and the number of zero-score subjects in normal group was also more than that in deficient group; the differences between two groups were statistically significant(P<0.05).There was negative relationship between coronary artery calcium scores and 25(OH)D levels (r=-0.147, P<0.05).Conclusion The 25(OH)D level is negatively correlated to coronary artery calcium score.The deficiency of 25(OH)D can cause coronary artery calcification.

Keywords: 25-hydroxyvitamin D coronary artery calcification

收稿日期 2012-04-10 修回日期 网络版发布日期 2012-09-28

DOI:

基金项目:

上海市卫生局科研基金资助课题 (2010122)

扩展功能
本文信息
▶ Supporting info
▶ PDF(OKB)
▶ [HTML全文]
▶ 参考文献[PDF]
▶ 参考文献
服务与反馈
▶ 把本文推荐给朋友
▶ 加入我的书架
▶ 加入引用管理器
▶ 引用本文
▶ Email Alert
▶ 文章反馈
▶ 浏览反馈信息
本文关键词相关文章
▶ 25羟维生素D; 冠状动脉; 钙化
本文作者相关文章
PubMed

通讯作者: 焦昌安(Tel:021-62483180, E-mail: jiaochangan@yahoo.com.cn)

作者简介: 焦昌安(1973-) |男|江苏省东台市人|副主任医师|医学硕士|主要从事老年心血管疾病诊治的研究。

作者Email: jiaochangan@yahoo.com.cn

参考文献:

本刊中的类似文章

文章评论

反馈人	<input type="text"/>	邮箱地址	<input type="text"/>
反馈标题	<input type="text"/>	验证码	<input type="text" value="0457"/>

Copyright by 吉林大学学报(医学版)